

技术及应用

# SND-S1型液体闪烁体光输出的能量响应

李欣年<sup>1</sup>, 郭俊鹏<sup>1</sup>, 虞太六<sup>1</sup>, 方晓明<sup>1</sup>, 罗文芸<sup>1,\*</sup>, 石双惠<sup>2</sup>, 钱梦騷<sup>2</sup>, 程茜<sup>2</sup>

1.上海大学 射线应用研究所, 上海 201800 2.同济大学 声学研究所, 上海 200092

收稿日期 2007-4-18 修回日期 2007-7-10 网络版发布日期: 2008-8-20

**摘要** 采用不同能量的 $\gamma$ 射线标准源及D-D、D-T核反应的单能中子源分别测定了新型液体闪烁体SND-S1的光输出随粒子能量的变化,采用Monte-Carlo程序Penelope模拟计算了<sup>137</sup>Cs  $\gamma$ 射线的能量分布谱,最大康普顿电子能量的计算值和实验值相差2.7%。将实验结果与文献值作了比较,能量低于3 MeV时,符合较好;能量高于6 MeV时,略有差别。结果表明,液体闪烁体的光输出与电子能量呈线性正比关系,而与中子能量呈非线性关系。

**关键词** [液体闪烁体](#); [光输出](#); [能量响应](#)

**分类号** [TL812.2](#)

## Measurement of Light Output Function for SND-S1 Liquid Scintillator

LI Xin-nian<sup>1</sup>, GUO Jun-peng<sup>1</sup>, YU Tai-liu<sup>1</sup>, FANG Xiao-ming<sup>1</sup>, LUO Wen-yun<sup>1,\*</sup>, SHI Shuang-hui<sup>2</sup>, QIAN Meng-lu<sup>2</sup>, CHENG Qian<sup>2</sup>

1. Shanghai Applied Radiation Institute, Shanghai University, Shanghai 201800, China;

2. Institute of Acoustics, Tongji University, Shanghai 200092, China

**Abstract** The light output as a function of electron and proton energy for SND-S1 liquid scintillator was measured using several  $\gamma$ -ray sources and mono-energy neutrons from D-D, D-T nuclear reactions. The electron energy spectra of <sup>137</sup>Cs (resolution-free) was calculated by Monte-Carlo code Penelope. It is found that the difference of the maximum Compton electron energy between calculated and measured values is 2.7%. The experiment results were compared with those of literatures. For energy below 3 MeV, results are in excellent agreement with all literatures'; Above 6 MeV, in excellent agreement with one literature's and in moderate agreement with others'. The results indicate that the increase of the light output of liquid scintillator linearly depends on the energy of electron, but nonlinearly on the energy of proton.

**Key words** [liquid scintillator](#); [light output](#); [particle energy response](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(3155KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ 本刊中 [包含“液体闪烁体：光输出；能量响应”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [李欣年](#)
- [郭俊鹏](#)
- [虞太六](#)
- [方晓明](#)
- [罗文芸](#)
- [石双惠](#)
- [钱梦騷](#)
- [程nbsp](#)
- [茜](#)